
سخنگوی شورای نگهبان:
موافقت شورای نگهبان با افزایش حقوق 

بازنشستگان
ساحت شورای نگهبان از اتهامات مبراست

سخنگوی شورای نگهبان به ارائه گزارشی از روند بررسی بودجه 
۱۴۰۳ در شورای نگهبان پرداخت و گفت: بر اساس اصلاحیه 
قانون آیین نامه داخلی مجلس تغییری را در روند بررسی بودجه 
۱۴۰۳ داشتیم و از امسال قانون بودجه بصورت دو بخشی تصویب 
می شود؛ ابتدا احکام بررسی می شود و تبدیل به قانون می شود و 
سپس جداول و ارقام تنظیم می گردد. هادی طحان نظیف با بیان 
اینکه نظر شورای نگهبان درباره بودجه ۱۴۰۳ امروز به مجلس اعلام 
می شود، افزود: یکی از ایرادات کلی ما راجع به جداول کلی بودجه 
بود؛ بر اساس ماده ۱۸۲ آیین نامه داخلی جداول باید به ضمیمه 
متنی که به شورا ارسال می شود ارسال می شد که این اتفاق نیفتاد 
و این موضوع مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت. وی اظهار کرد: 
برای ما مهم است که میان منابع و مصارف تراز وجود داشته باشد؛ 
با توجه به تغییراتی که در مجلس نسبت به لایحه دولت صورت 
گرفته است. مواردی در خصوص تادیه بدهی دولت به سازمان 
تامین اجتماعی، تقویت بنیه دفاعی، افزایش برخی مزایا و افزایش 
بودجه برخی دستگاه ها وجود دارد که نسبت به اصل آنها موضعی 
نداریم و به شرط تامین منابع، ایرادی نداریم. طحان نظیف بیان 
کرد: در جای جای مصوبه برنامه هفتم توسعه ارجاعاتی صورت 
گرفته بود که با توجه به اینکه هنوز برنامه هفتم به قانون تبدیل 
نشده، این موضوع مورد ابهام قرار گرفت که باید مورد رسیدگی 
قرار بگیرد. وی عنوان کرد: در تبصره چهار که موضوع نفت و 
روابط مالی دولت است، نسبت به میزان ارز تخصیص یافته به 
کالاهای اساسی ابهاماتی وجود داشت. همچنین در تبصره پنج 
کز آموزش  درباره حوادث غیر مترقبه معافیت مدارس دولتی و مرا
کانون پرورش فکری از پرداخت هزینه های آب، برق و گاز داشتیم 
که نتیجه بررسی های ما این بود که این موضوع مغایر موازین 
ع و قانون اساسی شناخته نشد. همچنین حکم مربوط به  شر
اجازه واردات ۳ هزار دستگاه آمبولانس و خودروی امدادی و 
نجات به سازمان هلال احمر و اورژانس بود که مورد تأیید شورای 
نگهبان قرار گرفت. سخنگوی شورای نگهبان ادامه داد: در 
تبصره ۶ موضوع مالیات بر زمین ها و ارزش بیش از ۳۵ میلیارد 
تومان مورد ایراد قرار نگرفت اما نسبت به ضابطه قیمت گذاری 
این موارد ابهاماتی وجود داشت که باید در مجلس برطرف شود. 
در بند س تبصره ۶ موضوع متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
را از محل افزایش یک درصدی مالیات داشتیم که حکم مربوطه 
با ایراد شورای نگهبان مواجه نشد. در بند الحاقی ۱ تبصره ۹ نیز 
اجازه واردات خودروهای برقی و هیبریدی و همچنین کاهش 
ع و قانون  حقوق ورودی خودروها را داشتیم که خلاف موازین شر
اساسی شناخته نشد. طحان نظیف عنوان کرد: در تبصره ۱۱ نیز 
که مربوط به فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال است در یکی از 
احکام معافیت درآمد کسب و کارهای اینترنتی اشخاص حقیقی 
و سکوهای داخلی از پرداخت مالیات را داشتیم که این موضوع 
ع و قانون اساس شناخته نشد. همچنین  نیز خلاف موازین شر
گذاری زمین رایگان به خانوارهای بالای ۴ فرزند  حکم مربوط به وا
ع و قانون اساسی شناخته  و بیشتر زیر ۲۰ سال خلاف موازین شر
نشد. طحان نظیف با بیان اینکه در خصوص بحث حقوق و 
دستمزد نیز نسبت به افزایش ۲۰ درصدی حقوق شاغلان و 
بازنشستگان احکامی را داشتیم که خلاق قانون اساسی شناخته 
نشد، اظهار کرد: به محض ارسال نظر شورای نگهبان به مجلس 
جزئیات ایرادات شورای نگهبان به لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ در 
اختیار رسانه ها قرار می گیرد. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ 
به پرسشی درباره ادعای یکی از داوطلبان کاندیداتوری انتخابات 
مجلس مبنی بر درخواست پرداخت ارز و سکه از او جهت تایید 
کید کرد: ساحت شورای نگهبان و اعضای آن از چنین  صلاحیت تا
کنون حتی یک مورد از چنین مواردی  اتهاماتی مبرا است و تا
درباره نه تنها اعضا بلکه کارکنان شورای نگهبان وجود ندارد که 
ح کرده  ثابت شده باشد. ما با فردی که چنین ادعایی را مطر
لان را بپرسیم و پیگیری کنیم اما تا  تماس گرفتیم تا اسم این دلا
کید کرد: کسانی که مشکلات  الان موفق به ارتباط نشدیم. وی تا
متعددی دارند و بر اساس قانون در گفتن چنین مواردی مراعات 
داریم، نباید اینگونه صحبت کنند؛ خود این افراد مسائلی را دارند 
و خودشان نیز اطلاع دارند و در جلساتی هم که خدمتشان بودیم، 
موارد به آنها گفته شده است؛ بر همین اساس بنظرم بهتر است 
که با مردم صادق باشند. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
پرسشی درباره ادعای یکی از نمایندگان فعلی مجلس مبنی بر 
کید کرد: تمام  اینکه دلیل رد صلاحیت او اعلام نشده است، تا
نمایندگانی که در این دوره صلاحیت آنها احراز یا تایید نشد، 
علت رد صلاحیت آنها در جلساتی به آنها اعلام شده و جلسات 
نیز ضبط شده است؛ فقط یک مورد وجود داشت که در تماسی 
که با او گرفته شد، اعلام کرد که نیازی نیست که حضور پیدا کند.  
طحان نظیف درباره ادعای جلال رشیدی کوچی نماینده فعلی 
مجلس مبنی بر اینکه علت رد صلاحیت او از سوی شورای نگهبان 
مخالفت با دولت و مبارزه با مافیای خودرو بوده است، اظهار کرد: 
رد صلاحیت ایشان هیچ ارتباطی به موضوع پیگیری های او درباره 
واردات خودرو و طرح صیانت نداشته است؛ واردات خودرو را که 
شورای نگهبان در دو مصوبه تایید کرد و طرح صیانت نیز هنوز 
به جایی نرسیده است؛ بنابراین رد صلاحیت او هیچ ارتباطی به 
این دو مورد ندارد. در جلسه ای که  به شورای نگهبان آمد، موارد 
به اطلاع او رسید و ایشان نیز کاملا پذیرفت. وی ادامه داد: حتی 
دیدم که بعداً در مصاحبه ای که مطالبی را مطرح کرده بودند 
برداشتی این چنین می شد، در تماسی به او گفتم که دلایل رد 
صلاحیت در جلسه ی شورای نگهبان به شما گفته شد که ایشان 
اعلام کردند که مصاحبه را اصلاح می کنند. موارد به ایشان گفته 
شده و ایشان نیز پذیرفتند. بنظرم درست و شایسته نیست که 
چه خودمان و چه افرادی دیگر درباره نهادهای قانونی اینگونه 
صحبت کنیم به ویژه در مواردی که ممکن است معذوراتی در 
بیان خود داشته باشد. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
پرسشی درباره مهلت سه روزه اعتراض به عدم تایید صلاحیت 
برخی از داوطلبان کاندیداتوری انتخابات مجلس گفت: کسانی 
که در هیات های نظارت تایید صلاحیت نشده بودند، یک ماه 
فرصت داشتند که شکایت کنند و شورا نیز یک ماه فرصت رسیدگی 
به این شکایات را داشت؛ لذا نسبت به کسانی که هیات نظارت 
صلاحیت آنها را رد کرده بود، فرصت تمام شده و دیگر نمی توانند 
شکایت کنند اما کسانی که در تمام مراحل قبل تایید شده بودند 
اما توسط شورای نگهبان رد صلاحیت شدند، فرصت سه روزه ای 

تعیین شده است که امروز آخرین روز آن است.

آرمان ملی- حمید شجاعی:  انتخابات مجلس دوازدهم 
بیش از  دو هفته دیگر آغاز می شود و ساختمان بهارستان 
مستاجران جدید خود را خواهد شناخت. اما آنچه در این 
از اهمیت بالایی برخوردار است مساله چگونگی  میان 
برگزاری انتخابات است. شاید بد نباشد که برای درک بهتر 
این مهم به ابتدای سال جاری بازگردیم. جایی که مقام 
معظم رهبری در ماه مبارک رمضان با اشاره به انتخابات 
حساس مجلس در اسفندماه ۴ مولفه اساسی مشارکت، 
رقابت، امنیت و سلامت را در جهت برگزاری هر چه بهتر و 
باشکوه تر این انتخابات برشمردند. اتفاقی که در مقاطع 
کید کردند. اما  دیگری نیز تکرار شد و ایشان به این مؤلفه ها تا
آنچه طی ماه های اخیر معطوف به انتخابات مشاهده نشد 
تلاش برای ایجاد رقابت بیشتر و مشارکت بالاتر در انتخابات 
بود. چنانکه شاهد بودیم پس از ردصلاحیت هایی از سوی 
هیأت های اجرایی و در ادامه امتداد این ردصلاحیت ها از 
ح شد که گویی بنا  سوی هیأت های نظارت این نکته مطر
گیر میان جریانات سیاسی برگزار شود  نیست که رقابتی فرا
و با روند موجود به نظر می رسد که انتخابات پیش رو صرفا 
میان طیف های مختلفی از اصولگرایان برگزار خواهد شد. 
هر چند که به صورت جسته و گریخته نیز شاهد حضور برخی 
نامزدهای معتدل یا اصلاح طلب هستیم. این در شرایطی 
است که با توجه به روند فعلی شاهد ۲ نوع رویکرد نسبت 
به انتخابات پیش رو هستیم. رویکرد نخست بر مبنای 
ح  محدودیت انتخاباتی و عدم امکان کنشگری موثر  مطر
می شود و بر این عقیده است که با توجه به شرایطی که 
به وجود آمده، زمین بازی که تعریف شده و در نهایت عدم 
امکان کنش سیاسی معطوف به انتخابات؛ شرایط برای 
حضور و مشارکت فراهم نیست. لذا نباید انتظار تحرک 
سیاسی از سوی جریان منتقد یا مخالف داشت. رویکردی 
که مبنایش تحریم انتخابات نیست، اما مشارکت فعالی هم 
نخواهد داشت. اما رویکرد دوم؛ استفاده از صندوق رای 
برای تاثیرگذاری حداقلی است.  طبق این رویکرد گرچه 
شرایط برای کنش موثر انتخاباتی فراهم نیست و نمی توان 
آن طور که باید و مطلوب نظر است به انتخابات ورود کرد؛ 
اما باید از روزنه های موجود نیز برای حضور و تاثیرگذاری 
در مجلس آینده استفاده کرد. رویکردی مبتنی بر استفاده 
از حداقل های ممکن برای تاثیرگذاری در انتخابات.  البته 
نکته مهمی که در این میان نباید از آن به سادگی گذشت 
بحث نوع نگاه جامعه به انتخابات پیش رو و مشارکت است. 
قدر مسلم جامعه به جهت نارضایتی هایی منبعث از مسائل 
مختلف به ویژه شرایط اقتصادی چندان وقعی به انتخابات 
نمی نهد و رویکردی بی تفاوت و خنثی به این فرایند دارد. اما 
گر هنوز هم بتوان تا حدی صندوق رای را محلی  قدر مسلم ا
برای تغییر در جهت بهبود در نظر گرفت باید از کوچک ترین 
روزنه ها برای رسیدن نمایندگان معتدل، دگر اندیش و 
تحول خواه در مجلس حمایت کرد و هر چند اندک، اما بتوان 
صدای مردم را در مجلس به گوش ها رساند. به همین جهت 
ح می شود امروز که در محدودیت های  است که بسیار مطر
فراوان؛ احزاب اصلاح طلب و اعتدالیون رو به ائتلاف آورده اند 

باید تا حد ممکن از این ائتلاف و لیست برای در اختیار گرفتن 
حداقل بخشی از مجلس در راستای تغییرات حمایت کرد.

    بیانیه 110 نفر
۱۱۰  فعال مدنی و سیاسی و  که  شامگاه یکشنبه بود 
چهره های روشنفکری و اصحاب رسانه که در میان آنان 
تعدادی از اصلاح طلبان حضور دارند در بیانیه ای تحلیلی 
خواستار روزنه گشایی احزاب و نیروهای سیاسی و مدنی 
در انتخابات مجلس ۱۴۰۲ از طریق حمایت از ائتلافی از 
نامزدهای میانه رو، توسعه گرا و اصلاح گر شدند. در بخشی 
از این بیانیه با انتقاد از روند برگزاری انتخابات آمده است:  
معنای رأی دادن می تواند راهی باشد برای اعتراضی رسا 
به برخی رویه ها و نیز کنشی ایجابی یا مقاومتی سلبی برای 
تغییر تدریجی شان. »حق رأی« ظرفیت های زیادی برای 
کنش خلاق و موثر دارد و برای استفاده از آن صرفا با دو 
گزینه »رأی ایجابی به لیست کامل دلخواه یا تحریم و عدم 
مشارکت مواجه نیستیم« رأی روزنه گشا با اهداف و انتظارات 
حداقلی و رأی اعتراضی مثبت یا منفی در انتخابات می تواند 
در جعبه ابزار سیاسی ما مصداق های حضور با پرنسیب 
اصلاح گرانه باشد. در بخش دیگری از این بیانیه با اشاره به 
نتایج بررسی صلاحیت ها آمده است: هنوز در رقابت برای 
ده ها کرسی مجلس دوازدهم نامزدهای میانه رو اصلاح جو 
و سالم حضور دارند که راهیابی تعداد هر چه بیشتری از 
آنها به مجلس می تواند بر امکانات توسعه گرایان و زندگی 
دوستان ایران بیفزاید و تفاوتی معنادار در مصوبات مجلس 
آینده ایجاد کند. انتخابات در شرایط ساختاری کنونی ایران 
میدانی است برای دو کار اول مقاومت در برابر پیشروی 
نیروهای خالص ساز و دوم - برداشتن گامی حتی کوچک 
رو به جلو در مسیر ساختن تدریجی زمینه ها و شرایط تحقق 
گیر و پایدار عدالت و آزادی. باید از سطح  انتخابات توسعه فرا
توصیف مسائل و بحران ها، صدور بیانیه و آرزواندیشی 
سیاسی فهرست کردن آرمان های جذاب و سودای ناممکن 

تحقق دفعی شان فراتر رفت با ایجاد ائتلاف های گسترده 
ملی مانع عقب روی های کنونی شد برای تحقق عملی و 
تدریجی اهداف زمینه سازی کرد و در انتخاب راهبردها 

علاوه بر هدف اندیشی مسیراندیش هم بود.

 مردم، مجلس تاثیرگذار و نمایندگان مطالبه گر می خواهند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص انتخابات 
پیش رو اظهار داشت: انتخابات با روندی که طی شده بسیار 
محدود است. ابتدای سال رهبری ۴ مولفه مشارکت، رقابت، 
ح کردند؛ اما مسئولان کار خود را  سلامت و امنیت را مطر
کردند. علی صوفی به » آرمان ملی« گفت: با چند کلام می توان 
این روند را توصیف کرد:  تحدید و تحمیل انتخاب که اساسا 
یک قدم هم پا پس نگذاشتند و روندی را طی کردند و مردم 
را از عدم شرکت در انتخابات انذار دادند و سعی کردند مردم 
را برای مشارکت در انتخابات مقداری ترغیب کنند. با طی 
این مسیر و ردصلاحیت های در پی آن حتی خوش بین ترین 
احزاب نیز نتوانستند به اهداف خود برسند یا اینکه حرفی 
برای شرکت در انتخابات داشته باشند. دبیرکل حزب پیشرو 
اصلاحات بیان کرد: در جبهه اصلاحات نیز تفکری وجود 
داشت که به هر دلیل باید تلاش کنیم در انتخابات شرکت 
کنیم و از صندوق رای کناره گیری نکنیم. این مسیر در نهایت 
به جایی رسید که همه اذعان کردند که دیگر حداقلی هم 
برای مشارکت وجود ندارد. لذا توصیه هایی که در خصوص 
ح می شود به طور کلی  مشارکت بر اساس حداقلیات مطر
با نظریات و راهبرد جبهه اصلاحات انطباق ندارد. صوفی 
کسانی که باید بیایند و رای بدهند و تعیین  کرد:  تصریح 
کننده اند مردم هستند. مردم نیز با این لیست ها و این 
رویکرد که چند نفر در مجلس داشته باشیم رای نمی دهند. 
گر قرار باشد چند نفر به مجلس بروند و برای خود و حزبشان  ا
مجلس  یک  مردم  و  نمی رسد  مردم  به  چیزی  کنند  کار 
تاثیرگذار می خواهند. نمایندگانی می خواهند که در مجلس 

حقوق شان را مطالبه کنند. 
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بررسی بیانیه انتخاباتی 110 فعال سیاسی و مدنی

رأی با هدف اعتراضی  و انتظارات حداقلی
   علی صوفی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  مردم، مجلس تاثیرگذار و نمایندگان مطالبه گر می خواهند

آرمان ملی- مطهره شفیعی: نزدیک انتخابات است و 
ح هر ادعایی هستند. حتی  برای کسب رای حاضر به طر
ادعاهایی که به قول عامیانه به گروه خونی آنها نمی خورد! 
کرده  است.  ح  مانند ادعایی که »محسن مهدیان« مطر
مهدیان در گفت وگویی مدعی شده بود »سال ۸۸ من در 
منزل آقای خاتمی  بودم و ایشان گفتند که من از اساس با 
ح کردند مخالفم  موضوع تقلبی که میرحسین و کروبی مطر
اما چون بدنه طرفداران خودم که شامل بهایی ها و انقلابی ها 
هم می شود را از دست می دهم سکوت کردم!« این ادعا 
از جهات مختلف محل بحث است نخست اینکه موضع 
ح شده و همگان  خاتمی  درباره حوادث سال ۸۸ بارها مطر
به آن آشنا هستند؛ موضوعی که کمترین شباهتی با ادعای 
ح شده از سوی مهدیان ندارد. حتی آنچه مدیر مسئول  طر
همشهری ادعا می کند با همفکرانش در تضاد است، چنانکه 
۸۸ جزو رئوس  کیهان« نوشته بود: »خاتمی  در سال  «
کودتاچیان علیه رأی مردم قرار داشت. او در سال های ۹۶ 
و ۹۸ نیز نشان داد بیش از آنکه به صلاح ملت و مملکت 
بیندیشد فرصت طلبی سیاسی را بر عقلانیت سیاسی و صلاح 
مردم ترجیح  می دهد.« حتی جهان نیوز هم نوشته بود: 
»خاتمی  همچنین در این جلسه در پاسخ به سوال خبرنگاری 
که از وی پرسید، چرا شما از سال ۸۸ تا کنون، علیه فتنه و 
اقدامات فتنه گران موضع نگرفتید؟ پاسخ داد: من رهبر یک 
جریان هستم؛ از جانبازی که در زندان است )اشاره به یکی 
از فتنه گران بازداشت شده( تا رقاصه های آمریکا در گروه ما 
هستند و باید حواسم به همه آنها باشد.خاتمی  همچنین 
با اشاره به بیانیه های میرحسین موسوی در سال ۸۸ گفت: 
بیانیه شماره ۱۷ موسوی که در آن اصل انتخابات را قبول 
کرده بود و لحن آن ملایم تر شده بود با تلاش من نوشته شد.« 

این ادعا هم شباهتی با ادعای مهدیان ندارد. 

   پاسخ خاتمی  به یک ادعا
در نهایت روز گذشته جواد امام، مدیرعامل بنیاد باران، 
کنش به ادعای مدیر مسئول روزنامه همشهری در  در وا
اعتراضات  از  پس  خاتمی   سیدمحمد  موضع  خصوص 

سال ۸۸، اظهار داشت: من در این ارتباط با آقای خاتمی 
 تماس داشتم و ایشان هم به صراحت گفت، »من این آقا را 
نمی شناسم و اصلا او را ندیده ام؛ چه برسد به اینکه در منزل 
من دو ساعت صحبت کرده باشد.« مدیرعامل بنیاد باران در 
کید کرد: به صراحت عرض می کنم که  گفت  وگو با جماران تأ
آقای سیدمحمد خاتمی  با ایشان ملاقاتی نداشته و ایشان 
هم در منزل آقای خاتمی  حضور نداشته اند. ضمن اینکه 
ملاقات های آقای خاتمی  در دفترشان صورت می گیرد و 
ملاقات های رسمی  یا ملاقات هایی از این دست که ایشان 
مدعی هستند، در منزل شان صورت نمی گیرد. وی افزود: 
اساسا ادبیات، اصطلاح و استدلال های بی ربطی که ایشان از 
طرف آقای خاتمی  مطرح کرده، دلیل بر بی پایگی  این مطلب 
است. اینکه بعد از این همه سال، امروز این نکته را رونمایی 
کرده هم محل تأمل است. من فکر می کنم شخصیت این 
آقایان برای جامعه هم ناشناخته نیست، ولی با این ادبیات، 
اعمال و رفتار بیشتر خودشان را معرفی می کنند. جواد امام 
با اشاره به اینکه این اقدامات سابقه دارد، یادآور شد: پیش 
از این آقای حسین شریعتمداری ادعاهایی را داشتند و این 
عمل را به نوعی مستحب مؤکد می دانند که برای مقابله با 
رقبای خودشان به هر وسیله ای از جمله تهمت متوسل 
شوند؛ این مطلب جدیدی نیست. آقای داوری یک موقعی 
ج سوروس که آقای شریعتمداری هم به آن  گفت بحث جور
پرداخت را من جعل کرده ام. وی اظهارکرد: به هر حال ما با 
این دست تهمت ها بیگانه نیستیم. ولی از باب اطلاع رسانی 
برای جامعه، لازم هست که به موقع این ها تکذیب شود و به 

اطلاع جامعه برسد.

   کیهان هم دنبال رای از سبد خاتمی 
کیهان هم مانند همشهری سعی دارد از سبد خاتمی  برای 
کسب رای بپردازد، پیش از این ادعاهایی را مطرح کرده بود 
مانند روزی که نوشت: »اخبار رسیده از محفل درون جریان 
کی است بسیاری از اصلاح طلبان معتدل  اصلاحات حا
نسبت به عملکرد آقای خاتمی  انتقاد دارند. این جماعت 
معتقدند خاتمی  مدت هاست اسیر رادیکال اندیشان و 

گر چه از عمل به خرد جمعی سخن  تندروها شده است. ا
می گوید، اما عملا در انحصار رادیکال هایی قرار گرفته است 
که وی را به اسارت رفتارهای تند و خصومت برانگیز خود 
درآورده اند. به گونه ای که در عمل به ماشین امضای این 
افراطی ها تبدیل شده است.« در آن برهه هم جواد امام، 
مدیرعامل بنیاد باران نسبت به انتشار یک روایت جعلی از 
دیداری که ادعا شده میان سیدمحمد خاتمی  با جمعی از 
کنش  اصلاح طلبان و حسن روحانی اتفاق افتاده است، وا
، عده ای از  نشان داد و گفت: متاسفانه هر چند وقت یکبار
افراد که خود را محق بهره برداری از سفره انقلاب و تهمت 
زدن و افترا بستن به اصلاح طلبان می دانند، داستانی 
از درون آستین خود بیرون می کشند و  آن را چنان بازگو 
می کنند که خودشان هم یادشان می رود، آنچه گفته اند 
توهمات ذهن شان بوده است نه واقعیت. وی ادامه داد: 
سیدمحمد خاتمی  همیشه دلسوزی خود را نسبت به 
وضعیت کشور نشان داده است و تمام کسانی که وقایع 
مملکت را از دور و نزدیک دنبال می کنند، به این مساله 
اذعان دارند که آقای خاتمی  از جمله چهره هایی است که 
ج نمی شود. مدیرعامل  هیچگاه از دایره ادب و احترام خار
بنیاد باران ادامه داد: یعنی با اینکه آقای خاتمی  همواره 
نسبت به بسیاری از موارد در شیوه حکمرانی و نوع مواجهه 
با مردم مسأله دارند، اما هیچگاه، جلسات پنهانی یا محفلی 
برای بررسی مسائل کشور نداشته اند. ضمن اینکه دلیلی 
هم برای چنین کاری وجود ندارد. وی بیان کرد: به نظر 
می رسد که راهبردهای راهگشای آقای خاتمی  در خصوص 
مشکلات کنونی کشور، دو طیف را عصبانی تر از همیشه کرده 
است. نخست، انقلابی نمایانی که بارها بغض و کینه خود 
را نسبت به اصلاح طلبان نشان داده اند و دیگر براندازانی 
که گمان می کنند فرصت خوبی برای انتقام از بزرگان جریان 
اصلاحات فراهم شده است. امام در پایان گفت: بهتر است 
یک عده به جای اتهام زنی علیه سرمایه های اجتماعی یا 
چهره های معتبر سیاسی، دغدغه های آنها را منعکس کرده، 
تا مردم ببینند دلسوزان واقعی این مرز و بوم در حقیقت چه 

کسانی هستند.

مدیر مسئول همشهری: سال ۸۸ من در منزل آقای خاتمی  بودم!

داستان سرایی به نام رهبر اصلاحات برای چند رای اصولگرایی!
      خاتمی: نه این آقا را می شناسم نه او را دیده ام

قرار بود لیست داخلی بدهند اما 
اختلاف شد

 قدیمی ترین حزب اصولگرا 
در گرداب انتخابات

ترقی: فقط من از حزب موتلفه عضو »شانا« 
نیستم، ۲ نفر دیگر هم هستند

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: حزب موتلفه 
اسلامی یکی از احزاب قدیمی کشور است که در 
برهه های مختلف نظام و انقلاب و همچنین در 
دوران قبل از انقلاب نقش فعال و موثری داشته 
است. این حزب در انتخابات اخیر با مشکلاتی 
 ، مواجه است. در آبانماه بود که رضا رحیم پور
عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی و دبیر 
حزب موتلفه در استان زنجان در گفت وگوی با 
»فارس«، نظرات خود را در مورد انتخابات پیش رو 
به لحاظ مشارکت مردم، ترکیب مجلس آینده، ارائه 
کید کرد: »جمع بندی حزب تا این لحظه، حضور  و تا
مستقل در انتخابات مجلس شورای اسلامی با 
معرفی کاندیداهای خود خواهد بود.« در بهمن ماه 
هم حزب موتلفه اسلامی در بیانیه ای اعلام کرد: با 
همفکری و همکاری دبیران حزب در سراسر کشور 
و صاحب نظران روحانی، دانشگاهی و حزبی، 
فهرست افراد اصلح و صالح از دیدگاه خود را در همه 
حوزه های انتخابیه بررسی و در نهایت به حدود ۲۵۰ 
نفر رسید که اسامی آن ها در وقت مقتضی اعلام 
کنون وضعیت متفاوت شده است.  می شود. اما ا
حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
اسلامی گفت: در انتخابات سال ۹۶ میرسلیم 
گر کناره گیری کند رأی او در سبد  استدلال می کرد ا
رئیسی ریخته نمی شود بلکه به احتمال قوی در 
سبد روحانی ریخته شود به همین دلیل میرسلیم 
برای اینکه رأی او به سمت جبهه مخالفش نرود، 
کناره گیری نکرد. در حالی که حزب موتلفه عضو 
اصلی شورای وحدت است و البته بنا بر گفته 
بادامچیان احتمال ارائه لیست مستقل از سوی 
این شورا وجود دارد، برخی اعضای موتلفه از جمله 
ترقی و انبارلویی در شورای ائتلاف حضور داشته و 
حتی برخی سمت ها را برعهده گرفته اند.  هر چند 
حمیدرضا ترقی این اتفاق را عجیب نمی داند و 
معتقد است که هدف کلی رسیدن به وحدت و یک 
لیست مشترک است اما با توجه به اظهارات اخیر 
حدادعادل و بادامچیان مبنی بر احتمال ارائه 
چند لیست از این اردوگاه به نظر می رسد این پخش 
شدن اعضای موتلفه در شوراهای مختلف ناشی 
از برخی اختلافات و چنددستگی در تصمیمات 
موتلفه باشد. ترقی بیان داشت: »همه احزاب مانند 
احزاب حاضر در جبهه پیروان عضو شورای ائتلاف 
نیستند. به همین دلیل نمی شود آنها را رها کرد و 
از ظرفیت آنها استفاده نکرد« در ادامه گفت وگوی 
حمیدرضا ترقی، عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 

اسلامی را می خوانید:
   در حال حاضر دبیرکل حزب موتلفه 
وحدت  شورای  عالی  هیات  عضو  اسلامی 
اصولگرایان است، از طرفی شما همزمان هم 
عضو شورای مرکزی موتلفه هستید و عضو 
شورای مرکزی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، 
این تناقض ناشی از اختلافات درونی حزب 

موتلفه اسلامی است؟
از حزب موتلفه اسلامی تنها بنده عضو شانا 
نیستم بلکه آقای پورابراهیمی هم عضو شورای 
مرکزی شانا است و علاوه بر این مسئولیت کمیته 
اقتصادی آن را هم برعهده دارد، همچنین آقای 
انبارلویی در کارگروه انتخابات شاناست، لذا موتلفه 
هم با شورای وحدت و هم شورای ائتلاف ارتباط 
دارد، در هر صورت ما دیدگاه ها را مطرح می کنیم 
اما هدف کلی این است که همگی به وحدت و 
که در هر  یک لیست مشترک دست پیدا کنند چرا
صورت سیاست موتلفه حرکت به سمت انسجام، 
وحدت و لیست مشترک است، بر همین اساس 
کزی که قادر به تصمیم گیری  می تواند در همه مرا

هستند، حضور داشته باشد.
  آقایان باهنر و بادامچیان که عضو هیات 
در  می گویند  هستند  وحدت  شورای  عالی 
جلسات شورای ائتلاف شرکت می کنند اما سمت 
رسمی ندارند، شما در شانا سمت رسمی دارید، 
این سمت داشتن در تضاد و تعارض با عضویت 

حزب موتلفه در شورای وحدت نیست؟
خیر، چرا که اهداف همه گروه ها یکسان است 
و به آن معنا تعارضی هم میان نیروهای انقلاب 
وجود ندارد، بلکه دو ظرفیت هستند که در یکی از 
آنها مانند شورای وحدت احزاب و روحانیت نقش 
پررنگی دارند و دیگری ظرفیت احزاب محدود 
است به همراه اقشار مختلف اجتماعی و نخبگان 
که این ظرفیت دیگری را جذب می کند و شورای 
وحدت هم ظرفیت دیگری را جذب می کند. نکته 
دیگر این است که همه احزاب مانند احزاب حاضر 
در جبهه پیروان عضو شورای ائتلاف نیستند. به 
همین دلیل نمی شود آنها را رها کرد و از ظرفیت 

آنها استفاده نکرد.
 عضویت برخی از اعضای حزب موتلفه 
رسمی  عضویت  به رغم  شانا  در  اسلامی 
این حزب در شورای وحدت به نوعی یادآور 
دوگانگی حزب موتلفه اسلامی در انتخابات ۹۶ 
و اختلاف این حزب در مورد حمایت از رئیسی و 

میرسلیم است...
در انتخابات سال ۹۶ حزب موتلفه اسلامی یک 
تصمیم داشت یعنی تا وقتی که رئیسی به عنوان 
نامزد همه احزاب مطرح نشده بود، میرسلیم هم 
در رقابت ها و مناظرات شرکت کرد که دیدگاه موتلفه 
را مطرح کند اما در نهایت موتلفه از طریق بیانیه از 
گرچه  رئیسی حمایت کرد و از میرسلیم گذشت ا
گر کناره گیری کند رأی او  خود او استدلال می کرد ا
در سبد رئیسی ریخته نمی شود بلکه به احتمال 
قوی در سبد روحانی ریخته می شود به همین 
دلیل میرسلیم برای اینکه رأی او به سمت جبهه 
مخالفش نرود، کناره گیری نکرد، لذا در آن زمان هم 

در حزب موتلفه اختلافی وجود نداشت.

معنای رأی دادن می تواند راهی باشد برای اعتراضی رسا به برخی رویه ها و نیز کنشی ایجابی یا 
مقاومتی سلبی برای تغییر تدریجی شان. »حق رأی« ظرفیت های زیادی برای کنش خلاق و موثر 
دارد و برای استفاده از آن صرفا با دو گزینه »رأی ایجابی به لیست کامل دلخواه یا تحریم و عدم 
مشارکت مواجه نیستیم« رأی روزنه گشا با اهداف و انتظارات حداقلی و رأی اعتراضی مثبت یا منفی 

در انتخابات می تواند در جعبه ابزار سیاسی ما مصداق های حضور با پرنسیب اصلاح گرانه باشد.


